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Élelmiszeriparunk 
eredményei, feladatai 

Országos tanácskozás — Dr, Romány Pál 
előadása 

Hétfőn a Mezőgazdasági és Élelmezesügyi Minisztérium 
országos élelmiszer-ipari tanácskozást rendezett. Az érte-
kezletet dr. Soős Gábor államtitkár nyitotta meg, majd dr. 
Romány Pál miniszter tartott előadást az élelmiszeripar 
eredményeiről és feladatairól. 

Elmondotta, hogy az ipar-
nak ez az ágazata 1975-re — 
1960-hoz képest — két és fél-
szeresére növelte a termelési 
értéket, amely meghaladta a 
százmilliárd forintot. Ehhez 

a felfutáshoz megfelelő 
alapot adott a fokozódó me-
zőgazdasági árutermelés, 

amely igyekezett választék-
ban és mennyiségben fedez-
ni a szükségletet. Az ipar 
alapanyag-ellátása általában 
megfelelő volt, a feldolgozó 
üzemek berendezései folya-
matosan működhettek, ez 
azonban nem jelenti azt, 
hogy valamennyi iparágban 
és az év minden szakában 
tervszerű és szükséglet sze-
rinti volt az árukibocsátás. 
Esetenként gondok adódtak, 
mint például 1976-ban, ami-
kor is a mezőgazdasági ter-
melők — főként a kedvezőt-
len időjárás miatt, de gyak-
ran munkaszervezési hiá-
nyosságok következtében — 
adósak maradtak a növény-
termesztési tervek teljesíté-
sével. Ez különösen 

a zöldségellátást 
vetette vissza, és hátráltatta 
a feldolgozó ipar munkáját is. 
Az állattenyésztő tevékeny-
ség ellenben kedvezően ala-
kult, s ez az ipari termelés 
fokozását is elősegítette. 

Az élelmiszeripar tavaly, a 
mezőgazdasághoz hasonlóan, 
nehéz évet zárt; a tanulságo-
kat az 1977. évi tervek elké-
szítésénél mindenképpen le 
kellett vonniuk a vállalati 
kollektíváknak. A feladatok 
ugyanis idén ismét alaposan 
próbára teszik az élelmiszer-
ipari üzemeket; 

1976-hoz képest hat száza-
lékkal fokozni kell a ter-
melést, s ez lehetővé teszi 
a lakosság megszokottan 
magas színvonalú élelmi-
szer-ellátását 1977-ben. 
A lakossági fogyasztás 

mennyisége 1976-hoz képest 
élelmiszerekből 2,5—2,7 szá-
zalékkal, élvezeti cikkekből 
4,3—4,5 százalékkal, együtte-
sen mindegy 3,1—3,3 száza-
lékkal növekszik. Az egy fő-
re jutó élelmiszer-ellátás 
adatai ugyancsak jelzik a 
termelés fokozódását, hús-
ból és húskészítményekből az 
1976. évi 71,6 kg-os fogyasz-
tás 73,5 kg-ra növekszik, az 
előirányzat szerint a zöldség-
fogyasztás 82-ről 94 kg-ra, az 
egy főre jutó gyümölcsfo-
gyasztás pedig 72-ről 78 kg-
ra nő. 

A miniszter ezután a me-
zőgazdasági termelők és az 
élelmiszer-ipari üzemek kap-
csolatának alakulásával fog-
lalkozott. Ebben a tekintet-
ben az elmúlt években soro-
zatos gondok adódtak. A me-
zőgazdaság összes áruterme-
lésének mintegy háromne-
gyed részét az élelmiszer-ipa-
ri üzemek veszik át. 

A szerződéses rendszer to-
vábbra is alapvető forma 
marad, de a szerződések 
tartalmát finomítani, javí-
tani kell, 

a piaci jellegű, kereskedelmi 
kapcsolat mindinkább a ter-
melési együttműködés irá-
nyába fejlődik. Az élelmi-
szer-ipari vállalatoknak érde-

kük, hogy a nyersanyag na-
gyobb részét a velük állandó 
kapcsolatban levő mezőgaz-
dasági partnerüzemektől sze-
rezzék be. A szerződéses 
kapcsolatok fejlesztésének és 
a közös érdekeltség megvaló-
sításának további lehetősége 
a hasznos anyag, illetve a 
minőség szerinti műszeres 
termékátvétel, amely a vágó-
sertés-termelésben jól bevált, 
s elterjesztése a növényter-
mesztés egyes ágazataiban, 
például a cukoriparban foko-
zatosan számításba jön. 

A szorosabb kapcsolatok 
lehetővé teszik a mezőgazda-
sági termelők előfeldolgozó 
tevékenységének kibontako-
zását, ez egyúttal csökkenti a 
feldolgozó vállalatok munka-
erőgondjait. 

A mezőgazdasági termelök 
és az ipari üzemek kapcso-
lata a kölcsönösen előnyös 
és gazdaságos társulások 
formájában is tovább fej-
lődik: közös vállalatok és 
agráripari egyesülések jön-
nek létre. 

A miniszter kiemelte: a 
kapcsolatok fejlesztése csak-
is akkor lehetséges, ha a 
partnerek között tartós a bi-
zalom, a partnerek gyakori 
változtatása ugyanis veszé-
lyezteti a célok elérését. Ál-

talában arra van szükség, 
hogy á partnerek türelmeseb-
bek legyenek egymás nehéz-
ségeivel szemben, és nem hiá-
nyozhat a segítőkészség sem; 
az élelmiszer-ipari vállala-
toknak bizonyos fokig integ-
rálniuk kell a mezőgazdasági 
termelői tevékenységet, de ez 
semmiképpen sem jelenthet 
utasítgatást, ellenkezőleg, kö-
telezettséget és felelősséget 
ad, és, kölcsönös egymásra 
utaltságot feltételez. 

A miniszter kitért az élel-
miszer-ipari termelés gond-
jaira: egyebek között beszá-
molt arról, hogy 

az üzemek eszközállomá-
nyának csakis 25—30 száza-
léka nevezhető korszerű-
nek. 

Az elértéktelenedett — nul-
lára leírt —, de még üzemelő 
állóeszközök részaránya öt év 
alatt háromszorosára nőtt, s 
ez akadályozza a gyártmány-
fejlesztést. Mindez a terme-
lékenység alakulását is befo-
lyásolja. A magyar élelmi-
szeripar alacsony termelé-
kenységi színvonalát az ob-
jektív okok azönban csak 
részben magyarázzák; 

sok tennivalójuk van a 
munka- és üzemszervezök-
nek. 

Az élelmiszer-ipari tanács-
kozás alkalmával az AGRO-
INFORM a Vasas-székház-
ban élelmiszer-ipari kiállítást 
nyitott, amelyen több mint 
200 korszerű, ú j terméket 
mutatnak be. (MTI) 

Kereskedelmi 
fejlesztések 

Megbeszélés Csongrád megye 
áruellátásáról 

Tegnap délelőtt a megyei 
tanács nagytermében tanács-
kozást rendezett a Csongrád 
megyei tanács vb kereske-
delmi osztálya és a KPVDSZ 
megyei bizottsága, az 1976— 
1977. évi kereskedelempoli-
tikai célkitűzésekről, és a 
szocialista munkaverseny-
mozgalom egységes végre-
hajtásáról. A tanácskozáson 
részt vett Perjési József, az 
MSZMP Csongrád megyei, 
dr. Solymossy Margit, az 
MSZMP Szeged városi bi-
zottsága képviseletében, dr. 
Bozó Sándor, a megyei ta-
nács vb titkára, Kopasz Jó-
zsefné, a KPVDSZ Csong-
rád megyei titkára is, továb-
bá a kis- és nagykereske-
delmi vállalatok, a MÉK, a 
városellátó, az ÁFÉSZ-ek, a 
vendéglátóipar vézető kép-
viselői, e vállalatok párt-
ós szakszervezeti titkárai. 

Dr. Csada Lászlónak, a 
Csongrád megyei tanács vb 
kereskedelmi osztályának 
helyettes vezetője megnyitó 
szavai után Farsang László-
né dr., a Csongrád megyei 
tanács vb kereskedelmi osz-
tályának vezetője tartott be-
számolót. Hangsúlyozta, 
hogy Csongrád megyében 
tavaly az áruvásárlás jelen-
tősen fokozódott. A lakosság 
minden száz forint pénzbe-
vételéből 87,32 forintot köl-
tött vásárlásra. Ez a "szám 
1975-ben 83,72 forint volt. 
A lakosságnak nyújtott hitel 
növekedése meghaladta a 
27 százalékot. Ugyanakkor 
figyelmeztető adat a keres-

Március 5-6-ra 

Összehívlak az MNOT 
II. konferenciáját 

Hétfőn a Parlament va-
dásztermében ülést tartott a 
Magyar Nők Országos Taná-
csa. Makoldi Mihályné, az 
MNOT alelnöke megnyitója 
után Herczeg Károly, a 
Szakszervezetek Országos Ta-
nácsának főtitkárhelyettese 
tartott tájékoztatót időszerű 
gazdaságpolitikai kérdések-
ről. Hangsúlyozottan szólt 
arról, hogy 1977-ben gyorsí-
tani kell a gazdasági fejlő-
dés ütemét, legfontosabb fel-
adatunk egyike, hogy az év 
végéig időarányosan teljesít-
sük az ötéves tervidőszak el-
ső két évére jutó feladato-
kat. Kitért arra, hogy a 
műszakpótlék központi ren-
dezésére vonatkozó elképze-
lések nagy részét az idén 
realizálják. A vállalatoknál 
és a nem mezőgazdasági 
szövetkezeteknél mintegy 800 
ezer fizikai dolgozó végzi 

munkáját két vagy három 
időszakban, illetve folyama-
tos munkarendben. 

Közelről érinti a lányokat, 
asszonyokat, hogy az idén, a 
terveknek megfelelően, javul 
az egészségügyi, kulturális, 
szociális ellátás. Ez évben 
1731 kórházi ágy, 38 ú j álta-
lános orvosi körzet, 36 ú j 
gyermekorvosi körzet létesül. 
A gyermekintézmények bőví-
tését 3300 bölcsődei, 16 240 
óvodai, 420 gyermekvédelmi 
intézeti hely építésével se-
gítik elő. Az óvodáskorú 
gyermekek csaknem 80 szá-
zalékának jut majd hely kü-
lönböző gyermekintézmé-
nyekben. A gyermekgondozá-
si szabadságot várhatóan az 
idén 20 ezerrel többen fog-
ják igénybe venni, mint ta-
valy. 

Ezután Erdei Lászlónénak. 
az MNOT elnökének javas-

latára az Országos Nőtanács 
úgy döntött, hogy március 5 
—6-ra összehívja az MNOT 
II. konferenciáját. Az orszá-
gos konferencián értékelik 
majd az 1971-ben megtartott 
első konferencia óta eltelt 
időszak munkáját. (MTI) 

kedelem számára, és 1977-re 
is feladatokat, jelez, hogy 20 
százalékkal megélénkült az 
áruvásárlási hitelkeret. 

A lakosság keresetét befo-
lyásoló tényezők között je-
lentős szerepet játszott az 
áruválaszték színvonala, az 
árak alakulása is. A keres-
kedelmi szervek — felelős-
ségük tudatában — tavaly is 
nagy figyelmet fordítottak a 
kiegyensúlyozott ellátásra, 
amely összességében megfe-
lelő volt. Emellett számos 
termékcsoportban nem volt 
elégséges a mennyiség és a 
választék, főleg a termelő 
vállalatok, az import lemara-
dása és a késedelmes szállí-
tás, másrészt a kereskedelmi 
munka fogyatékosságai mi-
att is. Egész esztendőben 
gondokkal kellett küzdeni az 
elégtelen burgonya, zöldség 
és gyümölcs ellátása miatt. 
Ezt még fokozta a mélyhű-
tött áruk rendkívül gyenge 
kínálata is. 1977-re a téli 
burgonya, a zöldség, az al-
ma tárolása időben megtör--
tént. A rendelkezésre álló 
mennyiség, például burgo-
nyából, várhatóan folyama-
tos ellátást biztosit az új 
termésig. 

A vendéglátásban az étel-
forgalom növelésére jelentős 
erőfeszítések történtek;' s 
ennek meg is van az ered-
ménye: a növekedési ütem 
kétszerese az italforgalomé-
nak. A vendéglátás árpoliti-
kája is az .ételforgalom nö-
velésére irányult. 

A lakosság ruházati ellátá-
sa összességében javult. Ezen 
belül a csecsemő-, a gyer-
mekruházat, a női konfekció 
és a lakástextíliák kínála-
ta jobb ellátást biztosított. 
Ennek ellenére még mindig 
gondot okoz számos hiány-
cikk. A vegyesipari cikkek-
ből az ellátás több szakmá-
ban javult, például hengerelt 
áruból, villamosszerelési cik-
kekből. Mas cikkek hiánya 
— csővezeték, villanybojler, 
kazán, radiátor, szilárd fűtő-
anyagokhoz kályha gondot 
okozott. Bútorárukból az el-
látás megfelelő. Sajnos a 
bútorhálózat nem javult, 
így a kínálatnak csak cse-
kély hányadát tudják a bol-
tok bemutatni, elsősorban 
Szegeden. 

Fansang Lászlóné kitért a 

kereskedelem munkaerő-
helyzetére, s arra, hogy a 
lakosság áruellátását, a vá-
lasztékot javította és színe-
sítette a magyar—jugoszláv 
és a magyar—román határ 
menti árucsere-forgalom. 
Ezek a kapcsolataink tavaly 
is kedvező eredményt hoztak 
mindkét szomszédos ország-
gal. 

Ezután ismertette az elő-
adó a kereskedelmi hálózat 
fejlesztését az ötödik ötéves 
tervben. Ebben az időszak-
ban Csongrád megyében 60 
ezer négyzetméter kereske-
delmi hálózat megvalósítása 
szerepel a programban, az 
előző tervidőszakról áthúzó-
dó beruházásokkal együtt. 
Az áthúzódó beruházások 
között szerepel Szegeden az 
új szálloda és étterem, Tar-
jánban ABC-áruház és biszt-
ró, ugyanitt étterem, továb-
bá a Dózsa György utcában 
autóalkatrész szaküzlet meg-
építése. A nagyberuházások 
közül kiemelkedő a szegedi 
nagyáruház és a Domus-
árüház, amelyek építéséhez 
várhatóan még ebben a fél 
évben hozzákezdenek, 

A kereskedelem idei célki-
tűzéseinek megvalósítása — 
Hasonlóan az elmúlt évi-
hez — valamennyi dolgozó-
tól aktív, gondos munkát 
követel, "terveink ' feszitet-
tek, de reálisak, éppen ezért 
megvalósíthatók. A munka-
verseny-mozgalomnak is a 
kereskedelempolitikai célki-
tűzések eredményes megva-
lósítását kell szolgálnia: az 
áruellátás és a vásárlási kö-
rülmények javítását, a gaz-
dálkodás hatékonyságának 
növelését, javulást a keres-
kedelmi dolgozók élet- éa 
munkakörülményeiben. A 
népgazdasági terv kiemelt 
követelménye a lakosság el-
látásának kiegyensúlyozott 
biztosítása. Ebben minden 
kereskedelmi szerv megta-
lálja a maga munká j á t 

Korreferátumot tartott 
ezután Kopasz Józsefné, a 
szocialista munkaverseny 
idei feladatairól, valamint 
Vass Imre, a MÉSZÖV 
Csongrád megyei elnökhe-
lyettese az ÁFÉSZ-ek ered-
ményeiről és feladataikról. 

Ezután vita következett, 
amelyben számosan kértek 
szót. . 

Ma hazánkba érkezik a Mali 

Charles Samba Cissokho, külügyminiszterének meghí-
a Mali Köztársaság külügy- vására január 25-én, ma hi-
minisztere, Púja Frigyesnek, vatalos látogatásra Magyar, 
a Magyar Népköztársaság országra érkezik. 

Siesta 
gyermek-

cipők 

A Szombathelyi Sabária 

Cipőgyárban évről évre na-

gyobb mennyiségű Siesta 

gyermekcipőt készítenek. Ez 

a típus a kisgyermekek lá-

bának helyes talpfekvését se-

gíti elő. Ebben az évben egy-

millió hatszázezer pár kerül 

kereskedelmi forgalomba. 

KS fotó: Koppány György 

felvétele. 


